

النشرة اليوهية للاتحاد UAC DAILY MONITOR

01 تشرين الثاني (نوفوبر) 2022 نشرة يومية الكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية



صندوق النقد يرفع توقعاته لنوو حجم الناتج الوحلّي للاقتصاد الوصري

الناتج المحلي الإجمالي، إذ قدّر أن يمثل حجم الدين الخارجي خلال عامي 2022 و 2023 نحو 36.7 في المئة و 34.7 في المئة و 31.4 في التوالي، ارتفاعاً عن التوقعات السابقة البالغة 32.6 في المئة و 31.4 في المئة للفترة ذاتها.

وتشير توقعات عام 2023 للصندوق إلى تراجع حجم الدين في عام 2023 إلى 163.5 مليار دولار، ويقارن هذا مع توقعاته الصادرة في إبريل بديون خارجية على مصر بقيمة 141.4 مليار دولار في العام المقبل.

المصدر (موقع العربية. نت، بتصرّف)

عدّل صندوق النقد الدولي توقعاته للديون المصرية، إذ خفض توقعاته لنسبة الدين إلى الناتج المحلي الإجمالي للعامين 2022 و2023. ورفع الصندوق توقعاته لحجم الناتج المحلي للاقتصاد المصري خلال عام 2022، من 435.6 مليار دولار إلى 469.1 مليار دولار. كما رفع معدل النمو المتوقع من 5.9 في المئة إلى 6.6 في المئة للعام الجاري.

وخفض صندوق النقد الدولي توقعاته لنسبة الدين الإجمالي إلى الناتج المحلي من 94 في المئة، و89.6 في المئة لعامي 2022 و2023 على التوالي إلى 89.2 في المئة و85.6 في المئة على التوالي. في حين توقع صندوق النقد ارتفاع حجم الدين الخارجي لمصر كنسبة من

■ IMF Raises its Forecast for the Growth of the size of the GDP of the Egyptian Economy

The International Monetary Fund (IMF) has revised its forecast for Egyptian debt, lowering its forecast for the debt-to-GDP ratio for the years 2022 and 2023. The fund raised its forecast for the size of the Egyptian economy's GDP during 2022, from \$435.6 billion to \$469.1 billion. It also raised the expected growth rate from 5.9 percent to 6.6 percent for the current year. The International Monetary Fund lowered its forecasts for the gross debt-to-GDP ratio from 94 percent and 89.6 percent for 2022 and 2023, respectively, to 89.2 percent and 85.6 percent, respectively. While the IMF expected an increase in the volume of Egypt's

external debt as a percentage of GDP, as it estimated that the volume of external debt during 2022 and 2023 would represent about 36.7 percent and 34.7 percent, respectively, up from previous expectations of 32.6 percent and 31.4 percent for the same period. The fund's 2023 expectations indicate a decline in the volume of debt in 2023 to 163.5 billion dollars, and this compares with its expectations issued in April with foreign debts on Egypt of 141.4 billion dollars next year.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)

وارتفع إجمالي المصاريف بنسبة 22 في المئة في الربع الثالث من العام الحالي إلى نحو 287.73 مليار ريال، مقابل نحو 236.7 مليار ريال في الربع المماثل من 2021.

وارتفعت الإيرادات النفطية بنسبة 55 في المئة في الربع الثالث 2022، إلى نحو 229.02 مليار ريال مقابل 147.98 مليار ريال في الربع المماثل من عام 2021. في حين تراجعت الإيرادات غير النفطية بنسبة

24 في المئة إلى نحو 72.85 مليار ريال، مقارنة بنحو 95.4 مليار ريال في الربع المماثل من 2021. ريال في الربع المماثل من 2021. المصدر (موقع العربية. نت، بتصرّف)



سجلت الميزانية السعودية فائضاً بنحو 14.14 مليار ريال في الربع الثالث 2022، بعد تسجيل إيرادات نحو 301.87 مليار ريال مقابل مصاريف نحو 287.73 مليار ريال

وبحسب بيان الميزانية الصادرة عن وزارة المالية السعودية، فقد بلغت الإيرادات النفطية في الربع الثالث من 2022، نحو 229.02 مليار ريال، فيما بلغت الإيرادات غير النفطية 72.85 مليار ريال. وارتفع إجمالي

الإيرادات بنسبة 24 في المئة إلى نحو 301.87 مليار ريال خلال الربع الثالث من 2022، مقارنة بنحو 243.38 مليار ريال خلال الربع الثالث من 2021.

Saudi Arabia's Budget Records a Surplus of 14.14 Billion Riyals in the Third Quarter of 2022

The Saudi budget recorded a surplus of about 14.14 billion riyals in the third quarter of 2022, after recording revenues of about 301.87 billion riyals, compared to expenses of about 287.73 billion riyals. According to the budget statement issued by the Saudi Ministry of Finance, oil revenues in the third quarter of 2022 amounted to about 229.02 billion riyals, while non-oil revenues amounted to 72.85 billion riyals. Total revenues increased by 24 percent to about 301.87 billion riyals during the third quarter of 2022, compared to about 243.38 billion riyals during

the third quarter of 2021.

Total expenses rose by 22 percent in the third quarter of this year to about 287.73 billion riyals, compared to about 236.7 billion riyals in the same quarter of 2021. Oil revenues rose by 55 percent in the third quarter of 2022, to about 229.02 billion riyals, compared to 147.98 billion riyals in the same quarter of 2021. While non-oil revenues declined by 24 percent to about 72.85 billion riyals, compared to about 95.4 billion riyals in the same quarter of 2021.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)

صندوق النقد: الاقتصاد الليبي أسرع الاقتصادات العربية نووًا في 2023

المئة في 2023، بعد نمو بنسبة 5.1 في المئة في 2022. واحتلت سلطنة عمان المركز السابع في الترتيب بمعدل نمو متوقع 4.1 في المئة لعام 2023، تلاها العراق في المركز الثامن عربياً، بمعدل نمو متوقع 4 في المئة. فيما توقع صندوق النقد نمو متوقع 4 في المئة. فيما توقع صندوق النقد

تلاها العراق في المركز الثامن عربياً، بمعدل نمو متوقع 4 في المئة. فيما توقع صندوق النقد الدولي أن ينزل معدل نمو الاقتصاد السعودي إلى 3.7 في المئة من مستويات قياسية تبلغ 6.7 في المئة متوقعة للعام الجاري. وتوقع التقرير أن

تحتل فلسطين المركز العاشر بين اقتصادات الدول العربية من حيث معدل النمو المتوقع لعام 2023، بنمو 3.5 في المئة.

المصدر (موقع العربية. نت، بتصرّف)



أظهر تقرير صندوق النقد الدولي الخاص بآفاق النمو لمنطقة الشرق الأوسط وآسيا الوسطى، توقعات مفاجئة للعام المقبل، شملت أسرع 10 اقتصادات عربية نموا في 2023.

وكشف التقرير عن أنّ ليبيا ستكون الأسرع نمواً بين اقتصادات الدول العربية، إذ يتوقع صندوق النقد الدولي أن تحقق نمواً بنسبة 17.9 في المئة عام 2023. وحلت جيبوتي في المركز الثاني بنمو متوقع 5 في المئة لعام 2023، تلتها موريتانيا في المركز الثالث بمعدل نمو متوقع موريتانيا في المركز الثالث بمعدل نمو متوقع

4.8 في المنّة لعام 2023. وجاءت مصر في المرتبة الرابعة بين أسرع 10 دول عربية نمواً خلال 2023، بنمو 4.4 في المئة.

وتوقع صندوق النقد الدولي أن يحقق الاقتصاد الإماراتي معدل نمو 4.2 في

■ IMF: Libyan Economy is the Fastest Growing Arab Economy in 2023

The International Monetary Fund's report on growth prospects for the Middle East and Central Asia showed surprising expectations for the next year, including the 10 fastest-growing Arab economies in 2023.

The report revealed that Libya would be the fastest growing among the economies of the Arab countries, as the International Monetary Fund expects it to achieve a growth of 17.9 percent in 2023. Djibouti came in second place, with an expected growth of 5% for the year 2023, followed by Mauritania in third place, with an expected growth rate of 4.8 percent for the year 2023. Egypt ranked fourth among the 10 fastest-growing Arab countries during 2023, with a growth of 4.4 percent.

The International Monetary Fund expected the UAE

economy to achieve a growth rate of 4.2 percent in 2023, after a growth of 5.1 percent in 2022.

The Sultanate of Oman ranked seventh in the ranking, with an expected growth rate of 4.1 percent for the year 2023, followed by Iraq in eighth place in the Arab world, with an expected growth rate of 4 percent. The International Monetary Fund expected that the growth rate of the Saudi economy would fall to 3.7 percent from record levels of 7.6 percent expected for the current year. The report expected Palestine to occupy the tenth place among the economies of Arab countries in terms of the expected growth rate for the year 2023, with a growth of 3.5 percent.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)



الوزارة بدأت فعليا بإعداد موازنة 2023 وستقدمها قريبا إلى مجلس الوزراء، مبيّنا أنّه لا يوجد سقف زمني لإرسال قانون الموازنة إلى مجلس النواب "لكننا نعمل لإرسالها في أقرب وقت ممكن".

وأوضح أنّ "تعديل سعر صرف الدولار ضمن سياسات الحكومة"، مؤكدا أنّ "مجلس الوزراء هو الذي يتخذ القرار، لكنه لم يطرح في الموازنة لغاية الأن"، مشيرا إلى "عدم وجود نية بتعديل سعر صرف الدينار العراقي، حيث سيبقى عند عتبة 1460 دينارا عراقيا مقابل الدولار".

المصدر (صحيفة العربي الجديد، بتصرّف)

Iraq's Budget in 2023 will cross the \$100 Billion Threshold

The Iraqi Ministry of Finance began preparing the financial budget law for the year 2023, in the absence of any intention to change the exchange rate of the Iraqi dinar against the dollar at the present time. After a lengthy meeting held by the new Prime Minister, Muhammad Shiaa Al-Sudani, with the Governor of the Central Bank of Iraq, Mustafa Ghaleb Mikheif.

The financial budget for the new year will exceed the \$100 billion threshold for the first time in years, due to the large financial returns available to Iraq, and to try to compensate for the suspension of many development and investment projects that were affected by the failure to approve the 2022 budget.

The financial advisor at the Ministry of Finance, Abdel

ووازنة العراق في 2023 ستتخطّى عتبة 100 وليار حولار

بدأت وزارة المالية العراقية، بإعداد قانون الموازنة المالية للعام 2023، في ظل عدم وجود نية بتغيير سعر صرف الدينار العراقي مقابل الدولار في الوقت الحالي، بعد اجتماع مطول عقده رئيس الوزراء الجديد محمد شياع السوداني، مع محافظ البنك المركزي العراقي، مصطفى غالب مخيف.

وستتخطى الموازنة المالية للعام الجديد، عتبة الـ 100 مليار دولار لأول مرة منذ سنوات، بفعل العائدات المالية الكبيرة المتوفرة لدى العراق، ولمحاولة تعويض توقف الكثير من المشاريع التنموية والاستثمارية التي تضررت بفعل عدم إقرار موازنة العام 2022. ولفت المستشار المالى في وزارة المالية عبد الحسن جمال إلى أن

Hassan Jamal, pointed out that the ministry has already started preparing the 2023 budget and will present it soon to the Council of Ministers. Noting that there is no time limit for sending the budget law to the House of Representatives, "but we are working to send it as soon as possible."

He explained, "The adjustment of the dollar exchange rate is within the government's policies," stressing that "the Council of Ministers takes the decision, but it has not been presented in the budget so far." He pointed out, "There is no intention to modify the Iraqi dinar exchange rate, as it will remain at the threshold of 1460 Iraqi dinars against the dollar."

Source (Al-Araby Al-Jadeed Newspaper, Edited)



بنسبة 1.1 في المئة من إجمالي الناتج المحلي في 2022، مع احتمال زيادة الفائض (5.9 في المئة من إجمالي الناتج المحلي) إذا وافق مجلس الأمة المنتخب حديثاً على اقتراح الحكومة بوقف التحويل المخصص لصندوق الأجيال القادمة خلال السنة المالية الحالية. وتوقع التقرير أن يعوض ارتفاع عائدات النفط فاتورة الواردات الكبيرة بمراحل، وأن يؤدي ذلك إلى فائض كبير في الميزان الخارجي للبلاد بنسبة 2026 في المئة من إجمالي الناتج المحلي عام 2022 الحالي.

المصدر (صحيفة الراى الكويتية، بتصرّف)

البنك الدولى يتوقع نهو الاقتصادى الكويتى 8.5 في الهئة

توقّع البنك الدولي تسارع نمو الاقتصاد الكويتي في 2022 ليصل إلى 8.5 في المئة بالمتوسط عامي 2023 في المئة بالمتوسط عامي 2023 و 2024، وفقاً للإصدار الأخير من تقريره عن آخر المستجدات الاقتصادية لمنطقة الخليج.

وتوقع التقرير استمرار القطاع غير النفطي في التوسع 2023 بعد أن سجل ارتفاعاً بنسبة 7.7 في المئة 2022. مبيناً أن الارتفاع في قوة الطلب سيؤدي إلى ضغوط تضخمية تصاعدية إضافية، رغم أن تشديد السياسات النقدية وانخفاض أسعار المواد الغذائية العالمية سيقود إلى تخفيض التضخم على المدى المتوسط.

ورجح البنك الدولي أن يسجل رصيد المالية العامة في الكويت فائضاً

■ World Bank Expects Kuwait's Economic Growth to Increase by 8.5 percent

The World Bank expected the growth of the Kuwaiti economy to accelerate in 2022 to reach 8.5 percent before declining to 2.5 percent on average in 2023 and 2024, according to the latest version of its report on the latest economic developments in the Gulf region.

The report expected the non-oil sector to continue to expand in 2023 after it recorded an increase of 7.7 percent in 2022. Noting that the rise in the strength of demand will lead to additional upward inflationary pressures, although the tightening of monetary policies and the decline in global food prices will lead to lower inflation in the medium range.

The World Bank expected that the public finance balance in Kuwait would register a surplus of 1.1 percent of the gross domestic product in 2022. With the possibility of an increase in the surplus (5.9 percent of GDP), if the newly elected National Assembly approves the government's proposal to stop the transfer allocated to the Fund for Future Generations during the current fiscal year.

The report expected that the rise in oil revenues would compensate for the large import bill in stages and that this would lead to a large surplus in the country's external balance by 28.6 percent of the GDP in the current 2022.

Source (Al-Rai Kuwaiti Newspaper, Edited)